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DAMES EN HEREN,

1. Procedure

Op 16 oktober 2008 diende de verzoeker bij de voor-
zitter van het Vlaams Parlement een verzoekschrift in 
over voorrang bij inschrijving in het Nederlandstalig 
onderwijs in Brussel volgens het decreet van 28 juni 
2002 betreffende gelijke onderwijskansen-I (verzoek-
schrift nr. 4 (2008-09)).

Dit verzoekschrift werd op 22 oktober 2008 ontvan-
kelijk verklaard door de voorzitter van het Vlaams 
Parlement en voor verdere behandeling verwezen 
naar de Commissie voor Onderwijs, Vorming, Weten-
schap en Innovatie. Het verzoekschrift werd aan de 
commissieleden overgemaakt.

De commissie besprak het verzoekschrift een eer-
ste maal tijdens haar vergadering van 11 december 
2008 en besliste om de heer Frank Vandenbroucke, 
viceminister-president van de Vlaamse Regering, 
Vlaams minister van Werk, Onderwijs en Vorming, 
naar bijkomende informatie te vragen over dit ver-
zoekschrift.

De minister bezorgde bij brief  van 15 januari 2009 
een antwoord op het verzoekschrift (zie bijlage). Op 
29 januari 2009 kwam de commissie tot een besluit.

2. Inhoud van het verzoekschrift

Artikel III.3, §1, van het GOK-decreet bepaalt dat 
Nederlandstalige scholen in het tweetalig gebied 
Brussel-Hoofdstad in het gewoon basisonderwijs en 
in de eerste graad van het gewoon secundair onder-
wijs onder bepaalde voorwaarden voorrang kun-
nen verlenen aan leerlingen van wie de thuistaal het 
Nederlands is. De thuistaal Nederlands moet daarbij 
worden aangetoond met een verklaring op eer.

De verzoeker vindt dit discriminerend ten aanzien 
van EU- en andere niet-Belgische burgers die in 
Brussel in het Nederlands zijn ingeschreven. Hierover 
werd een klacht ingediend bij de Europese Commis-
sie (Klacht A/3723).

De verzoeker vraagt om artikel III.3, §1, van het 
GOK-decreet zo aan te passen dat de bovenvermelde 
voorrang ook geldt voor leerlingen die een Neder-
landstalig kinderdagverblijf  bezocht hebben (mits 
schriftelijke bevestiging van het desbetreffende kin-

derdagverblijf), en ook voor leerlingen die een Neder-
landstalige identiteitskaart hebben.

3. Bespreking

Mevrouw An Michiels verwoordt namens de Vlaams 
Belangfractie enkele opmerkingen bij het standpunt 
van de minister. Zo schrijft hij in zijn antwoord dat 
geen van beide criteria die door de verzoeker wor-
den gevraagd, enige garantie inhouden dat de thuis-
taal van het gezin het Nederlands is. Die waterdichte 
garantie is er echter ook niet met de nieuwe regeling 
waarnaar de minister verwijst (zie ook Parl. St. Vl. 
Parl. 2008-09, nr. 1962/1). De minister verwijst ook 
naar het experimenteerartikel voor de aanmeldings-
procedure voorafgaand aan een inschrijving in een 
school. De spreker heeft weet van experimenten in 
Gent maar ze vraagt of er ook in Brussel zijn? Bieden 
zij een oplossing voor het probleem dat de verzoeker 
schetst? Hoe dan ook maakt het antwoord van de 
minister geen oplossing mogelijk voor het probleem 
van de verzoeker.

Mevrouw Michiels verwijst naar het voorstel van 
decreet van de dames Greet Van Linter, Katleen 
Martens en haarzelf  houdende wijziging van het 
decreet van 28 juni 2002 betreffende gelijke onder-
wijskansen-I (Parl. St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 1637/1) 
dat op 19 juni 2008 verworpen werd. Het voorstel van 
decreet suggereerde een gelijkaardige oplossing zoals 
gevraagd door de verzoeker, namelijk het voorleggen 
van een Nederlandstalige identiteitskaart.

Mevrouw Elke Roex vindt het antwoord van de 
minister duidelijk. Er bestaat gelukkig geen subnati-
onaliteit in Brussel. Een Nederlandstalige identiteits-
kaart geeft geen garantie dat men Nederlands kent of 
spreekt. Het gevaar bestaat immers dat vele personen 
die Nederlandsonkundig zijn naar het gemeentehuis 
zullen trekken om hun identiteitskaart om te zetten 
naar een Nederlandstalige. Een verklaring op eer is 
nog steeds geloofwaardiger.

Anderzijds heeft mevrouw Roex enig begrip voor het 
probleem van de verzoeker. Het is absoluut nood-
zakelijk dat kinderen in die situatie toegang tot het 
Nederlandstalig onderwijs wordt verzekerd. Maar zij 
merkt op, samen met de minister, dat de voorrangsre-
gels slechts voorrangsregels zijn die het recht van het 
kind niet uitsluiten om ingeschreven te worden in het 
Nederlandstalig onderwijs. Het is wel belangrijk voor 
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de Nederlandstalige gezinnen voorrang te krijgen in 
de school van hun keuze zodat ze ook dicht bij huis 
Nederlandstalig onderwijs kunnen genieten. De spre-
ker stelt voor dat de commissie zich zou aansluiten 
bij het standpunt van de minister.

Mevrouw An Michiels volgt de redenering van 
mevrouw Roex en is het daar mee eens. Maar aan 
buitenlanders die zich hier komen vestigen wordt wel 
gevraagd dat ze de taal van het land leren. Dat geldt 
voor de verzoeker maar door het feit dat zij zich in 
Brussel vestigen is het voor hen moeilijk om hun kind 
naar het Nederlandstalig onderwijs te sturen.

Mevrouw Elke Roex beaamt dat er capaciteitspro-
blemen zijn voor het Nederlandstalig onderwijs in 
Brussel. Maar dit geldt vooral in de zogenaamde 
‘Vijfhoek’. Het probleem moet niet overroepen wor-
den. Zij verzekert dat, bijvoorbeeld, er in de meeste 
scholen in Anderlecht geen probleem is. Indien men 
zich bij de start van de inschrijving aanmeldt, zal men 
onmiddellijk worden ingeschreven. Plaatselijk zijn er 
capaciteitsproblemen in scholen die erg populair zijn 
maar dat probleem stelt zich ook in andere steden. 
Dit probleem zal zich steeds voordoen, welke maatre-
gelen men ook neemt.

De heer Paul Delva is niet te vinden voor de piste 
die verzoeker voorstelt om voorrang te geven aan 
leerlingen met een Nederlandstalige identiteitskaart 
omwille van de redenen die al werden aangehaald 
door mevrouw Roex. Anderzijds pleit de verzoeker 
ervoor om voorrang te verlenen aan kinderen die een 
Nederlandstalig kinderdagverblijf  hebben bezocht. 
Dat ligt volgens de spreker in het verlengde van 
wat hij denkt. Hij vindt het logisch dat kinderen die 
ingeschreven zijn in een Nederlandstalig kinderdag-
verblijf  ook een bepaalde voorrang zouden kunnen 
genieten bij de inschrijving in een Nederlandstalige 
school. Op de vraag van de minister tot verduide-
lijking bevestigt de heer Delva dat het hier om een 
CD&V-standpunt gaat. 

Mevrouw Elke Roex beaamt dat er inderdaad in 
Brussel een debat aan de gang is over het al dan niet 
voorrang verlenen van kinderen die ingeschreven 
waren in een Nederlandstalig kinderdagverblijf. Zij 
is van mening dat dit debat vandaag niet kan wor-
den afgesloten. Momenteel is er geen taalcontrole 
op de kinderdagverblijven, met uitzondering van de 
door Kind en Gezin gesubsidieerde kinderdagverblij-
ven. Bovendien betekent het hebben van een attest 

van Kind en Gezin nog niet dat het kind Nederlands 
heeft geleerd. Het GOK-decreet bepaalt voorrangs-
regels waarbij men gelijke kansen wil geven aan elk 
kind. In kinderdagverblijven gelden dergelijke voor-
rangsregels absoluut niet. Zij waarschuwt dat door 
een inschrijving in een Nederlandstalig kinderdagver-
blijf  men het GOK-decreet zou kunnen omzeilen.

De voorzitter stelt voor om de gemaakte opmerkin-
gen te noteren in het verslag als reactie op het stand-
punt van de minister en dat dit wordt bezorgd aan de 
verzoeker. Zij vraagt of  de commissie kan akkoord 
gaan met het antwoord van de minister. Een meer-
derheid van de leden kan zich achter het standpunt 
van de minister scharen.

De heer Jef Tavernier vraagt verduidelijking over het 
verslag. De voorzitter bevestigt dat alle gemaakte 
opmerkingen in het verslag genoteerd worden en dat 
het standpunt van de minister zonet werd goedge-
keurd.

De heer Paul Delva verduidelijkt dat, binnen het 
kader van het bestaande decreetgevend kader, hij 
zich akkoord kan verklaren met het standpunt van 
de minister. Dat neemt niet weg dat er nog een aantal 
vragen openblijven die in de komende maanden of 
jaren nader zullen bekeken worden.

De heer Jef  Tavernier merkt op dat de heer Paul 
Delva eerder sprak van een standpunt van de CD&V-
fractie.

De heer Paul Delva repliceert dat de CD&V-fractie 
van mening is dat het GOK-decreet, en het daarin 
bepaalde inschrijvingsluik, op een bepaald moment 
zal moeten herbekeken worden. Het is niet nuttig om 
daar nu één aspect uit te lichten. Er zijn meerdere 
elementen die de CD&V-fractie wil aanpassen, zoals 
onder andere een verruimde toegang van de Neder-
landstalige kinderen tot het Nederlandstalig onder-
wijs.

De heer Jef Tavernier begrijpt hieruit dat er elemen-
ten voor discussie zijn, dat er een mogelijkheid is tot 
een gewijzigd standpunt maar dat de voorrang voor 
kinderen ingeschreven in een Nederlandstalig kinder-
dagverblijf  op dit ogenblik geen nieuw CD&V-stand-
punt is.

Mevrouw Monica Van Kerrebroeck, voorzitter, beves-
tigt dit.
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4. Conclusie

Een meerderheid van de leden is het eens met de 
conclusie van de minister en met het voorstel van de 
voorzitter om het standpunt van de minister samen 
met het verslag van de bespreking aan de betrokkene 
te bezorgen.

De verslaggever,  De voorzitter,

An   Monica
MICHIELS VAN KERREBROECK

––––––––––––––––––
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BIJLAGE:

Antwoord van viceminister-president Frank Vandenbroucke
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